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 عملكرد بورس كالا در س�الی كه به پایان خود رس�یده، چگونه 
بود؟

عملکرد بورس کالا در دو بخش، یکی در بازار نقدی)Spot( و یکی هم در 
بازار آتی)Futures( قابل بررسی اس��ت، البته بورس های کالایی دنیا بیشتر 
در بخش آتی کار می کنند. بورس��ی شبیه ما با چنین ویژگی هایی کم در دنیا 
یافت می شود و دلیلش هم این است که عمدتا کالای فیزیکی در بازار معامله 
نمی ش��ود و بیشتر قراردادها و ابزارهای مالی با همان کارکردهای خودش داد 
و ستد می ش��ود. اما اگر به بازارهای دنیا نگاهی بیندازیم، می بینیم که آنها از 
ای��ن مرحله ای که ما در آن به س��ر می بریم، گذر ک��رده اند. به این معنی که 

بورس هاي کالایي دنیا  بعد از ش��کل گرفت��ن و قوام یافتن بازار فیزیکی، یک 
مرحله به جلو حرکت کرده اند و به سراغ ابزارهای مالی رفته اند. با این مقدمه 
و تقسیم بندی که ذکر شد، عملکرد یکساله ای که درباره آن صحبت می کنم 
ش��امل 11 ماه و 12 روز از س��ال 92 می ش��ود که در این مدت بالغ بر 591 
هزارمیلیارد ریال ارزش کل معاملات بورس بوده اس��ت که سهم بازار فیزیکی 
از ارزش کل معاملات، بالغ بر 402 هزارمیلیارد ریال و بازار مش��تقه نیز بیش 
از 189 هزار میلیارد بوده است.این درحالی است که سال قبل حجم معاملات 
در بازار فیزیکی 315 هزار میلیارد ریال بوده که این رقم در بازار مشتقه حدود 
363 هزار میلیارد ریال بوده که  دلیل این کاهش نیز نوس��انات ش��دید دلار و 

 »كسی كه در يک بازار غير شفاف خاكستری كار می كند عاقه ای به حضور در بورس كالا با شفافيت بالا ندارد. من 
اعتقاد دارم اگر قرار است كسی از منافع بورس كالا بهره برداری كند، سهامداران آن شركت ها هستند.«

دكتر حس��ين پناهيان، مديرعامل بورس كالای ايران بازار آزاد را رقيب جدی بورس كالا می داند. او معتقد اس��ت: »بورس 
كالا يعنی بورس شفاف« و تاكيد می كند كه با تقويت اين بازار می توان به شفافيت بازار كالايی اميدوار بود. وی همچنين 
اشاره می كند كه »اقتصاد ملی اقبال كلی به بورس كالا را دارد، اما چون بورس كالا در ايران نوپاست و در ابتدای راه، بايد 
كاركردها، كارايی و نحوه بهره برداری از اين كاركردهای ما به گونه ای باشد كه اقبال به سمت بورس كالا را افزايش دهد.« 

ادامه گفت وگوی اختصاصی ماهنامه بورس را با وی می خوانيم 

لیلی خامنه

دكترحسین پناهیان، مديرعامل بورس كالای ايران:

بازار آزاد رقیب جدی بورس کالاست
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طلای جهانی است .
عمده ترین اتفاق در بازار فیزیکی در بخش پتروشیمی و فرآورده های نفتی  
است. س��ال قبل، ارزش معاملات محصولات پتروش��یمی و فرآورده های نفتی 
101 هزار میلیارد ریال بوده اس��ت که این عدد امس��ال تا پایان بهمن ماه  به 
180 هزار میلیارد ریال رسیده ، یعنی 77 درصد  رشد ارزش معاملات در این 

بخش ثبت شده است.
سال قبل حجم معاملات محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی در این 
بخش 7 میلیون و 560 هزارتن بوده که امسال با 26 درصد رشد به 9 میلیون 

و 535 هزارتن، افزایش یافته است.

 و در بخش معامات آتی چطور؟
از آنجا که در بخش معاملات آتی و ابزارهای مالی متکی بر یک کالاس��ت، 

پشتوانه دارایی معاملات آتی ما هم فعلا سکه طلاست. 
در س��ال 91 حجم ارزش قراردادهای آتی ما تا این مقطعی که ذکر ش��د، 
33 ه��زار و 385 میلیارد تومان بوده که این عدد  امس��ال به 17 هزار و 669 
میلیارد تومان رس��یده اس��ت، یعنی تقریبا حدود 47 درصد کاهش در ارزش 

معاملات قراردادهای آتی.
 به نظر شما، دلایل اصلی این كاهش چه بوده است؟

این کاهش، دو دلیل عمده دارد . به طور کلی دلیل عمده این کاهش، نزول 
قابل توجه نرخ جهانی طلاس��ت و عامل دیگر تغییر روند نوس��ان پذیری نرخ 
دلار اس��ت. تقریبا در 7 ماه گذش��ته ما شاهد یک روند ثابتی از نرخ دلار بوده 

ایم و مسلم است که نوسان پذیری نرخ دلار بر روی این معاملات اثر دارد .
اتفاق عمده ای که رخ داده این است که سال قبل، 3 میلیون و 172 هزار 
قرارداد معامله ش��ده که  این عدد در س��ال جاری به یک میلیون و 564 هزار 
قرارداد رس��یده است که با این حس��اب حدود 51 درصد قراردادهایی که در 
بورس کالا در ارتباط با آتی س��که دادوس��تد می شده، کاهش پیداکرده است. 
عمده ترین دلیل این روند نزولی نیز کاهش نوسان پذیری سکه وطلا در بازار 
است، درمتغیرهای اقتصاد کلان نیز شاهد بودیم به دنبال ثبات قیمت سکه و 
طلا نقدینگی از بازار س��که و دلار به سمت بخش های دیگرهدایت شده است 

که این اعداد وارقام خود گواه این مهم است.
البته بخش��ی از این کاهش 51 درصدی هم بنا بر سیاس��ت هایی بوده که 
ما در پایان س��ال اتخاذ کردیم و همه آن عوامل منجر به این کاهش ش��د. به 
عبارتي دیگر، با سیاس��ت هاي اتخاذ ش��ده از س��وي ما، بازار به سمت محدود 
ش��دن حرکت داده شد و این محدودس��ازي نیز به دلیل اتهاماتي است که در 
زمان دولت پیشین به بورس کالا وارد شد، مبنی براین که بورس کالا به بازار 
آزاد سکه و نوسان نرخ در بازار آزاد دلار خط دهی می کند. بورس کالا نیز برای 
اینکه خود را از این اتهام مبرا کند و از محدودش��دن توس��عه مجموعه بورس 
کالا جلوگیری کند، چند کار انجام داد که یکی از آنها تغییر س��اعت معاملات 
در بورس آتی از ساعت  10 صبح تا 6 بعدازظهر به 12 و نیم  تا 6 بعدازظهر 
بود. در واقع، این دوس��اعت و نیم کاه��ش زمان معاملاتی به این معنا بود که 
 ما بخش��ی از فعالان این بازار را که انگیزه ریس��ک پذیری بیشتری داشته اند، 

محروم کردیم.

 آی�ا اتخاذ این تدبیر، باعث معكوس ش�دن روند و تاثیرپذیری 
قیمت های بورس آتی از بازار آزاد نمی شد؟

مبان��ی نظ��ری بیان می کند که ب��ازار آتی باید از بازار نقدی متاثر باش��د، 
یعنی این کالا و دارایی در بازار نقدی کش��ف قیمت ش��ود و براس��اس آن در 
بازار آتی، بر آن اس��اس قرارداد انجام ش��ود. حال ما را متهم می کردند که ما 
بازار آزاد را خط دهی و هدایت می کنیم.ما نمی توانس��تیم در بازار نقدی موثر 
باشیم که مهمترین دلیل آن، حجم معاملات بورس آتی بود، چرا که این عدد 
درمقایسه با بازار نقدی  آنقدر زیاد نبود که بتواند قیمت بازار آزاد سکه و دلار 
ر اجهت دهی کند. حال محدود کردن ساعت معاملاتی یعنی یکسری افرادی 

که ریس��ک پذیرتر هس��تند و قرار هست با ریسک بیشتری قبل از بازار نقدی 
حرکت کنند، آنها را عملا از گردونه حذف کردیم.

افزون بر محدودس��ازی س��اعت معام��لات ، اقدام بعدی ک��ه انجام دادیم 
ای��ن بود که ب��ه دلیل هیجاناتی که در بازار درس��ال قبل وجود داش��ت و به 
خاطر تلاطمی که در نرخ دلار و به تبعش در بازار طلا و س��که داش��ت ، بازار 
محدودیت های��ی را ب��رای فروش��ندگان و خریداران در معام��لات ایجاد کرد،  
درحال��ی که قب��ل از آن آزادی عمل و دامنه رقابت در معاملات آتی بیش��تر 

بود.
واقعیت این اس��ت که اگرما چنین اقداماتی را انجام نمی دادیم ممکن بود 
هیجانات بازار منجر به تعطیلی بورس آتی  شود، درحالی که ما به خاطر دفاع 
از منطقی بودن این بازار، یکس��ری اقدامات را انجام دادیم که درس��ت اس��ت 
در ظاهر ش��اخص های ما را به صورت منفی نش��ان می دهد ولی این ضرورت 
وجود داش��ت کمی از هیجانات بازار کم کنیم. امروز تمام کسانی که بازار آتی 
ما را تحلی��ل می کنند همه اذعان می کنند که این بازار و فعالانش  رفتارهای 

منطقی دارند.
سیاس��ت محدودکننده دیگري را که در بورس آتي انج��ام دادیم این بود،  
برای اینکه متهم نش��ویم که قیمت های ش��ش ماه بعد قیمت سکه را هم خط 
ده��ی می کنیم، سیاس��ت محدودکننده اي را درپیش گرفتی��م و آنهم تعریف 
افق های س��رمایه گذاری درکوتاه مدت بود،  حتی در یک مقطعی آنقدر فش��ار 
روی بازار آتی ما بود که س��ر رس��ید یک ماه منتشر  کردیم. اما الان سررسید 

شش ماهه را داریم و شرایط عادی شده است.

 هنوز هم این سیاست هاي محدودكننده، ادامه دارد؟
درحال حاضر بدون این که اتهامی به ما وارد شود، ساعت معاملات را تبدیل 
به س��اعت 10 کردیم زیرا برخی معامله گران هس��تند که با فرض اینکه هنوز 
بازار نقدی گشایش پیدا نکرده، قصد معامله در بازار آتی را دارند. آنها در واقع 
دوباره به جمع معامله گران ما اضافه شده اند. گذشته از این، بخش اعظمی از 

محدودیت ها را هم برداشتیم.

 چقدر ثبات قیمت ها در بازار ارز و س�كه، باعث خروج س�رمایه 
از بورس آتی شد؟

اب��زاری را ک��ه بتوانیم این رقم را دقیق تخمین بزنیم در اختیار نداش��تیم 
ام��ا بخش قاب��ل ملاحظه ای  نقدینگ��ی از بازار آتی خارج ش��د اما این نکته 
را ه��م ذکر کنم که کاه��ش 15 هزار میلیارد تومانی معاملات آتی س��که به 
 این معنا نیس��ت که این می��زان نقدینگی به طور کام��ل از بورس کالا خارج 

شده است.

 درش�رایط كنوني كه قیمت طا و س�كه به ثبات رسیده است، 
بازار آتی چقدر در روند معامات بازار نقدی و برقراری ثبات قیمت ها، 

نقش دارد؟ 
م��ن بارها در دفاع از این بازار گفته ام که بورس آتی درش��رایط متش��نج 
و پرهیج��ان، ی��ک کار مهم انج��ام داده و آن هدایت حجم ب��زرگ نقدینگي 
به س��وي این بازار بوده که بازاری قانونمند، ش��فاف و قابل ردیابی اس��ت. زیرا 
در ب��ورس کالا  قان��ون مبارزه با پولش��ویی حاکم اس��ت و  فع��الان بازار باید 
 حتما کد معاملاتی داشته باشندو مقامات مالیاتی، قابلیت شناسایی هر ابهامی 

را دارند.
نکته دیگری که در دفاع از بازار آتی می توانم بیان کنم این است که اگرقرار 
بود این پول که پارس��ال حدود 35 هزا رمیلیارد تومان برآورد ش��ده، به بازار 
مس��کن هجوم می برد، معادل چند تا خانه یک میلیاردتومانی می شد؟ حداقل 
35 خانه. این عدد می توانست آثار زیادی را در بخش های دیگر اقتصاد داشته 
باش��د اما هدایت شد به یک بازار شفاف و قانونمند و قابل ردیابی. درحالی که 
در بس��یاری از بازارهای نقدی چنین ویژگی هایی مس��لما وجود ندارد با این 



ن 
را

 اي
يه

رما
 س

زار
ه با

نام
اه

ن م
تی

س
نخ

بهمن و اسفند ماه 1392
شماره 108و 109

24

حال، رونق بازار آتی تحمل نشد.
 اگر بخواهیم معامات بورس كالا را در دو بخش نقدی  آتی جمع 

بندی كنیم، شرایط سال 92 با سال 91 چه تفاوتی داشته است؟
به صورت کلی ارزش معاملات بازار فیزیکی و آتی در س��ال 91 حدود 61 
هزارمیلی��ارد توم��ان بوده که با کاهش 9 درصدی طی س��ال 92 به 55 هزار 
میلیارد تومان رس��یده است که همان طور که توضیح دادم، بخش هایی از این 

کاهش، تعمدی بوده است.

 ازمهمتری�ن اه�داف ب�ورس كالا، تبدیل ش�دن ب�ه یك مرجع 
 قیمت گذاري بوده است،  چقدر توانسته اید به یك مرجع قیمت گذاری 

تبدیل شوید؟
در ارتب��اط با ب��ازار فلزات چون 90 درصد فلزات آهنی تولیدی در کش��ور 
در بورس کالا معامله می ش��ود، در نتیجه در این بازار، بورس کالا  در س��طح 
داخلی یک مرجع قیمت گذاری  محس��وب مي ش��ود، به عبارتی تا قیمت های 
بورس کشف نشود، بقیه بازارها هم نمی توانند کار کنند. ولی ماهیتشان با هم 
متفاوت اس��ت زیرا بیش��تر ما در بورس کالا  معاملات س��لف یک ماهه ، دو و 

سه ماهه داریم.
در بخ��ش م��س، کل مصرف مس داخ��ل، در بورس کالا 
عرضه می ش��ود در مورد آلومینیوم نیز وضع به همین صورت 
اس��ت. بدین ترتیب در بازار داخل در این س��ه کالا ما مرجع 
قیمت گذاری هستیم، اما رسالت ما وسیع تر از این است. در 
بخش سنگ آهن چون بیشتر امر صادرات مورد توجه بوده و 
عمده تولید ما صادراتی است، در این بخش قیمت کشف شده 
این کالا در بورس کالای ایران در نشریات معتبر بین المللی به 

عنوان مرجع قیمتی منطقه درج می شود.
در م��ورد فرآورده ه��ای نفتی هم تعامل خوب��ی با گمرک 
داشتیم؛ به عنوان نمونه، در مورد قیر صادراتی به دنبال توافقات 
انجام شده  گمرک، درحال حاضر تنها با ارائه مجوز معامله قیر 
در ب��ورس کالا، اج��ازه صادرات، صادر می ش��ود و برای تحقق 
ای��ن مهم تلاش های زیادی انجام ش��دکه نتیجه این همکاری 
و تعام��ل و تب��ادل اطلاعات  با گمرک، منجر به این ش��د که 
صادرات قیر مسیر شفافی را داشته باشد. به همین دلیل امروز 
در نش��ریات بین المللی یکی از منابع و رفرنس های اصلی بهای  
قیر قیمت هایی است که در بورس کالای ایران کشف می شود، 
ام��ا اعتقاد داریم هنوز راه زیادی در پیش داریم زیرا ایران روی 

یکسری از کالاهای دیگر هم درکشور مزیت نسبی دارد.
دو اس��تراتژی کلی در ای��ن راه وجود دارد یکی اس��تراتژی قیمت گذاری 
و دیگری قیمت پذیری اس��ت ، قیمت گذار بودن در دنیا ش��رایط و مقدمات 
و ویژگی هایی دارد، هرچقدر ما این قدرت را داش��ته باش��یم که در یک بازار 
منس��جم و ش��فاف همه عرضه کننده ها بتوانند کالای خ��ود را عرضه کنند، 
مزای��ای رقاب��ت مخرب را ندارد. زی��را در این نوع رقابت خری��دار یا متقاضی 
اس��تفاده کننده خارجی است و این استفاده کننده خارجی، چون بازار شفاف 
نیس��ت از مذاکرات بیش��ترین بهره برداری را می کند. اما ا گر ما این قدرت را 
در اقتصاد ملی داشته باشیم که تمامی عرضه های صادراتی بسیاری از کالاها را 
که ما در آن مزیت نسبی داریم را از طریق بورس کالا عرضه کنیم، در نهایت 

کل اقتصاد ملی از آن  بهره می برد.

 یعنی اقتصاد ملی درحال حاضر این اقبال را به بورس كالا ندارد؟
اقتصاد ملی اقبال کلی به بورس کالا را دارد، اما چون بورس کالا در ایران 
نوپاست و در ابتدای راه، برهمین اساس اذعان داریم به این که باید کارکردها، 
کارایی و نحوه بهره برداری از این کارکردهای ما به گونه ای باشد که اقبال به 

سمت بورس کالا را افزایش دهد.

 دولت قب�ل چالش های زیادی را با بورس كالا داش�ت، با دولت 
جدید و مردان اقتصادی این دولت چه میزان چالش دارید؟

چالش های ما با دولت جدید به آن اندازه س��ابق نیس��ت، زیرا اعداد و ارقام 
مصداق این امر اس��ت. همانطور که اشاره شد در سال جاری به جز بازار آتی، 
سایر معاملات بورس کالا روند رو به رشدی به خود گرفته است. مثلا در بخش 
پتروشیمی سال قبل تا تاریخ 30 بهمن حدود 7 میلیون و 560 هزار تن عرضه 

محصولات پتروشیمی بوده الان به 9 میلیون و 535 هزار تن رسیده است. 

 به رشد عرضه محصولات پتروشیمی اشاره كردید، اجازه بدهید 
این س�وال را مط�رح كنم كه چطور اس�ت درحال حاضر بس�یاری از 
واحدهای پایین دستی پتروشیمی از نبود مواد اولیه كافی در بازارگله 
مند هستند و چندی است كه دامنه نوسان قیمت هم از 5 به 10 درصد 
افزایش یافته برخ�ی فعالان بازار می گویند كه این سیاس�ت، موجب 

افزایش بهای تمام شده كالاهای پایین دستی می شود؟
ببینید یکسری ایرادهای محتوایی وجود دارد که براي رفع  آن ایرادها نیاز 
به زمان داریم. بخش قابل توجهی از آن ها هم میراث دولت قبل است و به ما 
تحمیل شده اس��ت. در دولت قبل، آقای غضنفری که رییس 
س��تاد تنظیم بازار بود، مصوبه ای را در س��تاد تنظیم کردند، 
مبنی براین ک��ه قیمت گذاری کالا ب��رای کالاهای بورس از 
حاص��ل ضرب قیمت جهان��ی آن کالا در ارز مبادلاتی تبعیت 
کن��د. یعنی دوفاکتور در اینجا موث��ر بود یکی ارز مبادلاتی و 
یکی قیمت جهانی آن کالا. در همان زمان ما مدعی شدیم به 
ش��رطی این مصوبه را می پذیریم که تمامی عرضه ها در بورس 
کالا ص��ورت بگیرد، زیرا  یک اختلافی بین ارز مبادلاتی و ارز 
آزاد وجود داش��ت که در یک مقطعی بین دو این ارز اختلاف 
1300 تومان��ی بود که امروز به 300 ت��ا 500 تومان کاهش 
یافته اس��ت. بدیهی اس��ت که وقتی اختلاف زیاد بین این دو 
ارز وجود داش��ت، یکسری مشکلاتی را برای ما ایجاد می کرد، 
ام��ا طبق مقررات ما موظف به پی��روی از هر مصوبه و قانونی 
هستیم که در دولت و در مراجع قانونی مرتبط تصویب بشود 
درنتیجه پیروی از این مصوبه س��تاد تنظیم بازار برای ما لازم 
الاجرا بود. ولی ش��روطی را تعیی��ن کردیم مبنی بر اینکه اگر 
قرار است این اختلاف به حداقل برسد الزاما باید طرف عرضه 
به اندازه کافی وجود داشته باشد زیرا طرف عرضه می توانست 
آن اختلاف و دامنه نوس��انی را که وجود داشت پوشش دهد، 
کارکرد بورس ه��ای کالایی معمولا این طور اس��ت که وقتی 
قیمتی کش��ف می شود این قیمت کشف ش��ده مبنای انجام معامله در جلسه 
بعدی معامله می ش��ود. به عنوان مثال فرض کنیم امروز این کالا با آن حجم 
کافی عرضه با شرایطی که تمام خریداران و عرضه کننده ها درجریان هستند 
اگر با یک هزار تومان کش��ف قیمت ش��ده، جلسه بعدی معاملات، این قیمت 
می شود مبنای کشف قیمت برای معاملات بعدی و این رقم به یک قیمت پایه، 
تبدیل می شود. ولی وقتی این مصوبه ابلاغ شد، دامنه رقابت را برای ما بستند 
چ��ون این قیمت پایه با توجه به قیمت جهانی و یا نوس��ان نرخ ارز مبادلاتی 
دچار تغییر می شد. درحالی که می دانیم قیمت جهانی در دنیا تغییرات چندان 

سریعی  را تجربه نمی کند. ارز مبادلاتی هم زیاد نوسان پذیر نبود.
در نتیجه تحمیل چنین مصوبه ای دامنه رقابت را برای ما بس��تند به این 
ص��ورت که  عرضه کننده از این پ��س با این قیمت پایه، کالای خود را عرضه 
می کند و س��قفی ک��ه بورس کالا می توان��د برای آن بپذیرد 5 درصد اس��ت. 
درنتیجه  این 5 درصد تا یک  مقطع زماني  پاسخگو بود، اما برای محصولات 
فلزی جوابگو نبود به همین دلیل به 10 درصد افزایش یافت که درحال حاضر 
مش��اهده می شود. با این مصوبه و کارکرد 10 درصد مشکلی وجود ندارد زیرا 
بازار کارکرد خود را پیدا کرده است. در یک مقطع زمانی که در واقع عرضه و 

ــرایط  درش ــی  آت ــورس  ب
ــان، یک  ــنج و پرهیج متش
و  داده  ــام  انج ــم  مه کار 
ــزرگ  ب ــم  ــت حج آن هدای
ــوي این بازار  نقدینگي به س
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تقاضا به اندازه کافی بود و دامنه نوسان معقولی بود به ندرت کالایی به سقف 
10 درصد می رسید.

اما در مورد پتروش��یمی ها هم این دامنه نوسان قیمت 5 درصد کافی نبود 
به همین دلیل بورس کالا با س��تاد تنظیم بازار وارد مذاکره ش��د و خواس��تار 
افزایش مانور رقابت ش��د و پیش��نهاد 10 درصد را دادیم که 20 بهمن ماه  بر 
روی هفت ، هشت قلم این اجازه را صادر کردند که البته چند قلم از این تعداد 

یک هفته زودتراز این تاریخ این مجوز را دریافت کردند.

 لزوم افزایش دامنه نوسان قیمت به چه دلیل بود؟
بر اس��اس بررس��ی های صورت گرفته ، از بین 186 قلم کالایی که در بورس 
کالا عرضه می ش��ود، 11 قلم از نظر کش��ف قیمتی ایراد دارند به همین دلیل با 
نهادهای مختلف مانند پتروش��یمی ، وزارت صنعت ، تجارت ، ستاد تنظیم بازار 
مکاتبه کردیم، زیرا به طور دائم این کالاها به س��قف قیمت می خورد و از آنجا 
که س��قف 5 درصد در بخش پتروشیمی کفایت لازم را ندارد، تقسیم کاردیگری 
را انجام دادیم و از این وزارتخانه درخواس��ت کردیم که کس��انی که خریدار این 
محصول باش��ند و مصرف کننده پایین دس��تی را به ما معرفی کنید. اقدامی که 
ص��ورت گرف��ت این بود که اگ��ر ظرفیتی که برای بخش پلیم��ر قبلا به ما 12 
میلیون تن اعلام می شد، امروز به 4 میلیون تن کاهش یافته است و این یعنی 
حذف هش��ت میلیون مصرف کننده ای که تاکنون اصلا وجود خارجی نداشته 
اند. درنتیجه اگر در حال حاضر مصرف کننده های پایین دستی ادعا می کنند که 
با کمبود مواد اولیه رو به رو هس��تند، دلایلش این نیست که بنا به گفته برخی 
در بورس کالا دلال ها وارد ش��ده اند. زیرا فع��الان در بورس کالا، کد معاملاتی 
شخص حقوقی تولید کننده را دارند، یعنی تولید کننده پایین دستی است که 
وزارت صنعت و معدن به ما معرفی کرده و این وزارتخانه مدعی است که کسانی 
که در لیست مجاز دریافت کالا هستند، میانگین مصرف 33 ماهه آنها محاسبه 
شده، میزان برق ، گاز و حتی مالیات بر ارزش افزوده آنها  گرفته شده و براساس 
فاکتورهایی این مصرف کننده ها به طور مس��تمر در حال رصد ش��دن از سوی 
وزارت صنعت و معدن هستند. با توجه به این فاکتورها به ما اعلام می کنند که 

این مصرف کننده ها می توانند در بورس کالا حضور داشته باشند.
بحث اصلی من این اس��ت که روی یکس��ری از کالاها ما کمبود ذاتی داریم، 
یعن��ی هر کاری هم درکش��ور انجام بدهیم و همه تولید کش��ور در بورس کالا 
عرضه شود باز هم آن کمبود وجود دارد. در تقسیم کاری که انجام شد،  قرار بود  
شرکت ملی صنایع پتروشیمی به عنوان متولی بخش پتروشیمی مدیریت واردات 
این کالاها که 11 قلم هستند را انجام دهد. ولی چون آن اختلاف قیمت 20 و 
30 درص��د وجود دارد در نتیجه انگیزه ای به وارد کننده نمی داد که تعادل در 
بازار را ایجاد کند. به صورت خلاصه ، بخشی از گرفتاری های ما میراثی است که 
ازگذش��ته برای ما باقی مانده است، الان وضع فرق می کند و همکاری دولت با 
بورس کالا بیشتر است. دکتر جهانگیری، معاون اول رییس جمهور از موسسان 
بورس کالا محس��وب می شوند و طی همین مدت کوتاه حضور دولت جدید هم 
بارها از بورس کالا حمایت کرده اند. گذش��ته از این سایر اعضای تیم اقتصادی 
دولت از مهندس نعمت زاده و حجتی گرفته تا شخص وزیر اقتصاد هم حمایت 

بی دریغ خود را از بورس کالا و توسعه آن اعلام کرده اند.

 آیا افزایش نرخ خوراك پتروش�یمي ها تاثیري در كاهش عرضه 
محصولات پتروشیمي در بورس كالا داشته است؟

خیر، اثری در کاهش میزان عرضه نداش��ته اس��ت. مس��ئولان شرکت های 
پتروش��یمی اعتقاد دارند این قیمت خوراک گاز روی سه محصول متانول، اوره 
و آمونیاک تاثیر دارد.دو فاکتور درکمبود عرضه در بورس کالا موثر بوده است 
، یک بررس��ی اجمالی نشان داد تا پایان دی ماه  48 درصد تولید محصولات 
پتروش��یمی دربورس کالا عرضه شده و مابقی خارج از بورس بوده است، یعنی 
تولی��د کننده بخش زی��ادی از محصولات تولیدی خ��ود را در بازارآزاد عرضه 
کرده اس��ت ، اگردلال و واس��طه ای در این میان وجود دارد باید رفت س��راغ 

همان 52 درصد زیرا بورس کالا مدعی است به یک نفر خارج از سیستم بهین 
ی��اب ک��ه وزارت صنعت ، معدن به ما معرفی کرده، کالا نداده اس��ت. اما حالا 
ترکیب 48 به 52 ش��ده اس��ت. این کاهش عرضه دو دلیل عمده داشته و به 
خاطر نرس��یدن خوراک بوده و قطعی گاز در زمس��تان و واقعیت است و نباید 
منکر شد. به ویژه در دوسه ماه اخیر، اما همه ماجرا این نیست بخش هایی به 
خاطر انگیزه هایی است که عمدتا این مصوبه بر بورس کالا تحمیل کرده است. 
وقتی تولید کننده ای مشاهده می کند قیمت کالایش 20 ، 30 درصد با بازار 

آزاد اختلاف دارد، بدش نمی آید کالایش را در خارج از بورس عرضه کند.

 به این ترتیب شما رقیبی جدی دارید؟
بل��ه، حال باید پرس��ید چرا این رقیب جدی به وجود آمده اس��ت. دلیلش 
این اس��ت که آن موقع که ما پذیرفتیم این تقسیم بندی را انجام بدهیم، قرار 
بود نهادهای نظارتی مانند س��ازمان نظارت و تعزیرات کنترل کافی را داش��ته 
باش��ند. ولی براساس ش��واهد چنین نظارتی خیلی کم رنگ شده است و باید 

از دوستان پرسید چرا؟

 آی�ا این دلیلی براین نیس�ت ك�ه تمایل جدی ب�رای حضور در 
بورس كالا وجود ندارد؟

ای��ن تمایل را باید علنی اعلام کنند. من در این باره س��ه ماه قبل خدمت 
وزیر صنعت ، تجارت و معدن مهندس نعمت زاده رس��یدم و از ایش��ان درباره 
انتقاداتی که پتروش��یمی ها به بورس کالا داشتند، پرسیدم. ایشان پاسخ داد، 
ب��ه من فقط یک ایراد گرفت��ه اند، اینکه مصرف کنندگان خرد امکان خرید از 
ب��ورس کالا را ندارن��د، زیرا بورس کالا می گوید امکان خرید زیر 10 تن وجود 
ن��دارد و به دنب��ال این مذاکره تمام هم و غم را گذاش��تیم ب��رای راه اندازی 
سیستم معاملات برخط مشتریان خرد. یعنی متقاضیان زیر 10 تن محصولات 
پتروشیمی بتوانند توسط آن کالای خود را تهیه کنند که در اجرای آن به این 
مشکل برخورد کردیم. شرکت پتروشیمی اعلام کرد که اصلا امکان تحویل کالا 
کمتر از10 تن را ندارد. با این حال ما به منظور عرضه کالا به سهامداران خرد، 
س��رمایه  گذاری زیادی برای راه اندازی این سیس��تم کردیم و این آمادگی را 

برای پاسخگویی به آنها داریم.

 پ�س ب�ازار آزاد، تامین كننده منافع عده ای خاص اس�ت كه این 
چنین رشد كرده و به رقیبی جدی برای بورس كالا تبدیل شده است ؟

قطع��ا این طور اس��ت. بورس کالا یعنی بورس ش��فاف، در ب��ازار ما کاملا 
ش��فافیت حاکم اس��ت، خریدار، مبلغ فروش، این که خریدار از چه حس��ابی 
پول داده، همه مش��خص اس��ت. عده ای هستند از ش��فافیت، بحث پیگیری 
مالیاتی، رد یابی پولش��ویی و ضوابط بورس کالا فراری هستند.کس��ی که در 
یک بازار غیر ش��فاف خاکستری کار می کند علاقه ای به حضور در بورس کالا 
با شفافیت بالا ندارد. من اعتقاد دارم اگر قرار است کسی از منافع بورس کالا 
بهره برداری کند، سهامداران آن شرکت ها هستند. عرضه در بازار آزاد یعنی به 
خطر افتادن منافع س��هامداران و در این میان اتفاقاتی درحال رخ دادن است. 
سهامدار یک شرکت پتروشیمی اگر بورسی است باید ازعرضه محصولاتش در 

بورس کالا حمایت کند.

 ب�ورس كالا از نظ�ر تامی�ن نقدینگي چ�ه میزان نقش داش�ته 
است؟

تامین نقدینگي از کارکردهاي بورس اس��ت که متاسفانه مظلوم واقع شده 
اس��ت و در عملکرده��ا به آن بي توجهي مي ش��ود. برای بخش تولید کش��ور 
درمعام��لات فیزیک��ی ، از ابتدای س��ال تا 30 بهم��ن 92 ،  17 هزار و 857 
میلیارد تومان تامین س��رمایه در گردش از طریق معاملات س��لف انجام شده 
که این عدد در مقایس��ه با نقش سیس��تم بانکی کش��ور در این باره، رقم قابل 

ملاحظه ای است.


